

# ORTHODOX WAY



ALL SAINTS OF RUSSIA ORTHODOX CHURCH DENVER, CO.

3274 E Iliff Ave Denver CO (303)757-3533  
*The Russian Orthodox Church Outside Russia*

JUNE 2011





## ORTHODOX WAY

### ALL SAINTS OF RUSSIA ORTHODOX CHURCH

*Diocese of Western America*  
*Russian Orthodox Church Outside Russia*  
3274 E. Iliff Ave.  
Denver, Colorado 80210  
(303) 757-3533

#### *Parish Clergy:*

Archpriest Boris Henderson, Rector  
Home (303) 753-1401 Cell phone (720) 244-3255  
Priest Michael Preobrazhensky  
Deacon Jan Veselak  
Reader Timothy Henderson  
Taper-bearer Vladimir Lander

#### *Parish Staff:*

Warden: Alexander Yaremenko  
Treasurer: Alexandra Timofeeva  
Secretary: Petronia Taraschuk  
Choir Director: Mat. Natalia Henderson  
Sisterhood President: Alexandra Prizemin

#### *Times of Divine Services:*

Saturday 6:00 P.M. All-Night Vigil  
Sunday 9:10 A.M. Hours  
Sunday 9:30 A.M. Divine Liturgy

*For services on the Great Feasts, Saints' Days,  
and the days of Great Lent,  
check the monthly calendar.*

## Namesdays

Date	Baptismal name	Last name	First name
Jun 3	Elena	Barbalyuk	Yelena
Jun 3	Elena	Goryachuk	Yelena
Jun 3	Elena	Makarov	Yelena
Jun 3	Elena	Preobrazhensky	Elena
Jun 3	Elena	Skhodsky	Elena
Jun 3	Elena	Zubchenok	Alina
Jun 3	Yelena	Baranoff	Yelena
Jun 3	Yelena	Skhodskaya	Yelena
Jun 10	William	Farley	William
Jun 14	Justin	Dragomiretsky	Justin
Jun 14	Victoria	Prizemin	Victoria
Jun 15	Dimitry	Zhurin	Dmitry
Jun 15	Dimitriy	Repnitskiy	Dimitriy
Jun 18	Igor	Makarov	Igor
Jun 21	Theodore	Zrebiec	Theodore
Jun 25	Anna	Vashchenko	Anna
Jun 30	Manuil	Yevinko	Mani

*May God grant them many years!*

## Prayers for the sick

John Dunn

Deacon Jan Veselak

Vladimir Shlomov

youth Anna Preobrazhensky

*May God heal them of their ailments and give them strength during the time of illness.*

## **Fr. Boris to attend the 12th All-Diaspora Russian Orthodox Youth Conference in Paris**

With the blessing of His Eminence Metropolitan Hilarion of Eastern America and New York, First Hierarch of the Russian Orthodox Church Outside of Russia, the first All-Diaspora Russian Orthodox Youth Conference since the reestablishment of canonical unity within the Russian Orthodox Church in 2007 and the 12th overall, will be held this summer. The event, which will include young people from Russia as well as the countries of the Russian Church Abroad, will be take place in Paris from July 1-8, 2011.

The Council of Bishops reflect on the past history of our Church, and its place in a world that today witnesses various natural disasters and the dying out of traditional family and cultural ways.

*NEW YORK: May 16, 2011*

## **Epistle of the Council of Bishops of the Russian Church Abroad**

**W**e, the Hierarchs of the Russian Orthodox Church Outside of Russia, having gathered for a regular session of the Council of Bishops at the Synodal Residence in the God-preserved city of New York, under the presence of our Protectress, the Kursk-Root Icon of the Mother of God, address our beloved flock with the Paschal greeting: “Christ is Risen!” Today, beloved brothers and sisters, the Bright Holiday of Holidays continues both in Heaven and on earth. We repeat once again those wondrous, triumphant words from the Paschal service: “This is the day which the Lord hath made: let us be glad and rejoice therein.”

Since the time of the last Council of Bishops, and specifically last fall, a significant anniversary not only for the diaspora of the Church but in the pages of Russian Church history took place: the 90th anniversary of the canonical establishment of the Russian Orthodox Church Outside of Russia. On November 6/19, 1920, within view of “Tsargrad,” Constantinople, over a hundred twenty-five vessels stood at anchor, containing a great mass of 150,000 Russian refugees from Crimea, and on the ship Grand Duke Alexander Mikhailovich the first meeting of the Supreme Ecclesiastical Administration in the South of Russia outside of the borders of the Fatherland was held, which laid down the foundation for our Church Abroad.

This meeting was presided over by our Abba, Metropolitan Anthony (Khrapovitsky) of blessed memory. This year marks the 75th anniversary of his righteous death: the founder of the Russian Church Abroad departed to the Lord on July 28/August 10, 1936, a day the Church commemorates the appearance of the Smolensk Icon of the Mother of God, called the “Hodigitria.” If the Lord gave His Holiness Patriarch Tikhon the Confessor the task of resisting all the efforts of the forces of the Antichrist, “to hold the Russian Church firmly with the Cross,” as St John of Shanghai was later to say, “upon the surface of Russian life,” then Metropolitan Anthony had a different challenge: he was entrusted with preserving the Russian Church in the diaspora, which was the essence of the service of the Russian Orthodox Church Outside of Russia.

This service, the mission of the Church Abroad to spiritually nourish the Russian Orthodox people outside of their Fatherland and to preserve

the traditions of the Russian Church, continues today. At the same time, by Divine providence, not only is our flock not diminishing, but it is actually increasing: over the last two decades, overwhelming majority of our parishioners today are actually those who for one reason or another found themselves outside of the borders of Historic Russia. This circumstance illustrates that the service of the Church Abroad has by no means been completed. At the same time, the dissemination of the light of Orthodoxy among the peoples of all the lands where our Church exists continues as an inseparable part of our mission.

Still, the churchification of Russian people, as well as the preservation of the Russian ecclesiastical tradition is a task of obedience for all of us in the diaspora, and within the ministry of the Church in the Fatherland. The rebirth of Rus' as the Abode of the Most-Holy Mother of God and the spreading of the Orthodox Faith among the people, we know to be important not only for the future of our Russia, but of the whole world, within whose fate the Lord has granted Russian civilization a special standing.

Over the last few years, we have become witness to fatal floods, terrible earthquakes and hurricanes, which can instantly cause the mass destruction of human achievements. We observe with sorrow the death of many people at the hands of their brothers, the wicked destruction of the traditional family, the centuries-old cultural ways which are dying literally before our eyes. This instability and infirmity of everything which seems to us so fundamental reminds us that, as the Russians say, we all walk under God, and no one living on earth knows when the Lord will summon us, but all this is the fulfillment of the words of the Savior about the signs of the times.

For this reason we must be especially attentive to our salvation, for “the day of the Lord will come as a thief in the night; in which the heavens shall pass away with a great noise, and the elements shall melt with fervent heat, the earth also and the works that are therein shall be burned up,” as the holy Apostle warns the faithful (2 Peter 3:10). And we, dear brothers and sisters, shall not fear, even as “the earth be removed and the mountains be carried into the midst of the sea” (Psalms 46:2), for we correctly believe that the Lord did not appoint our present world for the eternal life of renewed mankind, but in fact other, abodes which shall have no end.

**For this reason we must be especially attentive to our salvation**

The work of our Council concludes on the very day when four years ago, an important event took place, when all who love Holy Russia

saw with their own eyes Divine Will revealed: the Act of Canonical Communion with the Russian Orthodox Church, in the Fatherland and abroad, was signed. Those to whom the Lord entrusted the helm of the Russian Church, to wit, His Holiness Patriarch Alexy II and the First Hierarch of the Russian Church Abroad, Metropolitan Laurus, of blessed memory both, were to overcome the many obstacles to the path of Church Unity. But firmly believing that Unity is pleasing to God and it is a salvific destination towards which to steer the Ship of the Church, they acted in concordance with Divine instructions, which resulted in many good fruits.

In a time when the world, to its sorrow, lost the understanding of the cornerstone of the Christian Holiday of the Pascha of Christ, for us Orthodox Christians, it remains the prototype of the future, eternal Pascha, for in the words of the Holy Apostle Paul, “and if Christ be not risen, then is our preaching vain, and your faith is also vain” (1 Corinthians 15:14).

***Indeed Christ is Risen!***

†Hilarion, Metropolitan of Eastern America and New York First Hierarch of the Russian Orthodox Church Outside of Russia and the Members of the Council of Bishops. May 1/14 2011.

НЬЮ-ЙОРК: 16 мая 2011 г.

## **Послание Архиерейского Собора Русской Православной Церкви Заграницей**

**М**ы, Архиереи Русской Православной Церкви Заграницей, собравшиеся на очередной наш Собор, в Синодальном Доме в присутствии Одигитрии нашей, Курской Коренной иконы Божией Матери, в богоспасаемом граде Нью-Йорке, обращаемся к нашей возлюбленной пастве со словами Пасхального приветствия: «Христос Воскресе!». Ныне, возлюбленные братия и сестры, еще длится на небесах и на земле Светлый Праздников Праздник. Повторим же и мы дивные, торжествующие слова Пасхального богослужения: «Сей день, егоже сотвори Господь, возрадуемся и возвеселимся въ онь».

За прошедшее со времени последнего Архиерейского Собора время, а именно осенью минувшего года, нами отмечалась важнейшая для русского Церковного Зарубежья, и далеко не безразличная для всей русской Церковной Истории дата: 90 лет канонического основания Русской Православной Церкви Заграницей. 6/19 ноября 1920 г. в виду Царьграда-Константинополя, где стали на якорь

свыше сотни с четвертью кораблей, на которых в великой тесноте разместились 150 000 русских беженцев, прибывших из Крыма, на пароходе «Вел. Кн. Александр Михайлович» — состоялось первое за пределами Отечества заседание Высшего Церковного Управления на Юге России, положившее начало нашей Зарубежной Церкви.

Это заседание проходило под председательством нашего Аввы, Блаженнейшего Митрополита Антония (Храповицкого). В нынешнем году исполняется 75 лет со дня его праведной кончины: основатель Русской Зарубежной Церкви отошел ко Господу 28 июля/10 августа 1936 года, в день когда Церковь вспоминает явление иконы Божией Матери «Смоленской», именуемой «Одигитрия». Если Святейшему Патриарху Тихону, Исповеднику было вверено Господом, вопреки всем усилиям антихристовых сил, «крестно удержать Русскую Церковь,—как выразился позднее Святитель Иоанн Шанхайский,—«на поверхности русской жизни», то служение Митрополита Антония было иным: ему вверено было сохранить Церковную Русь Зарубежную, что и явилось сутью служения Русской Зарубежной Церкви.

И это служение, эта миссия Зарубежной Церкви – окормлять русских православных людей за пределами Отечества и сберегать традиции Русской Церкви,—продолжается. При этом, по соизволению Божию, паства наша не только не уменьшается, но и возрастает: лишь за последние два десятилетия произошло так, что подавляющее большинство наших сегодняшних прихожан – это те, что по разным причинам оказались вне пределов Исторической России. Это обстоятельство показывает, что служение Зарубежной Церкви далеко еще не завершено. Вместе с тем, неотъемлемой частью нашей миссии является и распространение света Православия среди обитателей всех тех краев, где пребывает наша Церковь.

Однако воцерковление русских людей, равно и сохранение русской церковной традиции – есть послушание общее и для нас в рассеянии, и в пределах служения Церкви в Отечестве. Возрождение Руси как Дома Пресвятой Богородицы, распространение в народе Православной Веры, мы полагаем, важно не единственно для будущего нашей России, но и для всего мира, в судьбах которого Русской цивилизации отведена Господом особенное предназначение.

За последние годы мы становимся свидетелями губительных наводнений, страшных землетрясений и ураганов, которые мгновенно уничтожают наиболее, казалось бы, совершенные человеческие достижения. С печалью наблюдаем мы и гибель множества людей от рук их собратий, злонамеренное разрушение традиционной семьи,

векового культурного обихода, который гибнет буквально на наших глазах. Эта зыбкость и неустойчивость всего, казавшегося нам таким прочным, напоминает о том, что все мы, как гласит русская поговорка, под Богом ходим, и никто из живущих на земле не знает, когда нас Господь призовет, а все это является исполнением слов Спасителя о знамении времен.

Поэтому мы должны быть особенно внимательными к нашему спасению, ибо “придет же день Господень, как тать ночью, и тогда небеса с шумом прейдут, стихии же, разгоревшись, разрушатся, земля и все дела на ней сгорят”, — предупреждает верных святой Апостол (2 Петр 3, 10).

Мы же, дорогие братья и сестры, не убоимся, хотя бы поколебалась земля и горы двинулись в сердце морей (Пс 45, 3), ибо православно веруем, что Господь не нашу теперешнюю землю предназначил для вечной жизни обновленного рода человеческого, но иные, вечные же, обители.

Работа нашего Собора завершается в тот самый день, в который четыре года назад свершилось знаменательное событие, когда всем любящим Святую Русь, воочию явлена была воля Божия: подписан Акт о восстановлении канонического единства Русской Православной Церкви, во Отечестве и в рассеянии сущей. Те, кому Господь вручил в те дни бразды правления Русской Церковью, а именно блаженнопочившие Святейший Патриарх Московский и всея Руси Алексей Второй и Первоиерарх Русской Зарубежной Церкви Митрополит Лавр, должны были преодолеть немало препятствий на пути к Единству Церковному. Но твердо ведая, что Единство это – есть богоугодная и спасительная цель, к коей следует вести Корабль Церковный, они поступали в согласии с Божественным установлением, отчего деяния их принесли благие плоды.

Во времена, когда мир, на беду свою, утратил понимание смысла краеугольного для Христианства Праздника Пасхи Христовой – для нас, Православных, он остается прообразом грядущей, вечной Пасхи, ибо по словам святого Апостола Павла «Если Христос не воскрес, то и проповедь наша тщетна, тщетна и вера ваша» (1 Кор.15,14).

***Воистину Воскресе Христос!***

†Иларион, митрополит Восточно-Американский и Нью-Йоркский, Первоиерарх Русской Православной Церкви Заграницей, и члены Архиерейского Собора. 1/14 мая 2011 г.



## **СВЯТАЯ ПЯТИДЕСЯТНИЦА**

**В** пятидесятый день после еврейской Пасхи в Ветхом Завете праздновали Пятидесятницу ветхозаветную. Господу было угодно, чтобы именно в пятидесятый день после Пасхи Сына Его, Господа и Спасителя, на Его учеников снизошел Дух Святой. И это произошло тогда, когда собранные в Сионской горнице ученики вспоминали Воскресшего Спасителя. Раздался шум, как повествует евангелист Лука (см. Деян. 2:1-11), и в виде огненных языков снизошел Дух Святой на апостолов, они стали говорить иными языками, то есть стали понятными для всех. И мало того, что апостолы обрели великую силу убеждения и проповеди Слова Божия—они обрели и иную силу, о которой предвозвещал Спаситель накануне Своих страданий. Он говорил: Утешителя пошлю вам от Отца, Духа Истины, Который научит вас и напомнит вам все, что Я говорил вам (см. Ин. 14:26; 15:26).

Удивительные слова! Зачем нужен Святой Дух, чтобы напомнить то, что произошло 50 дней назад? Человеческая память прекрасно удерживает события, которые произошли не так давно. Ученики ведь сопутствовали Спасителю, они были Его учениками, Они все слышали и помнили, что им говорил Господь. Зачем же нужно силой Божией напоминать о том, что было хорошо известно? Когда Лука и Клеопа путешествовали в Эммаус и встретился им Господь, Которого по воскресении они не признали, то с удивлением они говорили: Неужели Ты один только из пришельцев, который не знает, что произошло? (см. Лк. 24:18) Все было в памяти, и не требовалось никакого напоминания.

Воспоминание в Святом Духе—это совсем иное воспоминание. Это не то воспоминание, которое совершается усилиями памяти на уровне человеческого сознания. Воспоминание силой Святаго Духа—это такое воспоминание, которое каждого человека, на коего сходит Дух Святой, делает соучастником всего того, что Христос совершил ради нашего спасения. Вот это воспоминание силой Святаго Духа мы называем Таинством. Почему Таинством? Да потому, что человеческий разум не способен вместить того, что происходит через воспоминание, совершаемое силой Святаго Духа. Накануне своих страданий, на Тайной Вечере, Господь, преломляя хлеб и благословляя вино, сказал: Сие творите в Мое воспоминание (Лк. 22:19). Опять-таки, не то воспоминание, которое силой памяти обращает нас в прошлое, но то воспоминание, которое совершается силой Святаго Духа. Благодать Божия, Дух Святой, делает нас

соучастниками в том числе и Тайной Вечери—и не только, но всей жизни, проповеди, страданий, смерти и Воскресения Господа. Но даже более того—как мы свидетельствуем это евхаристической молитвой—перед освящением Святых Даров мы вспоминаем крест, гроб, тридневное Воскресение, на небеса восхождение, одесную седение, второе и славное паки Пришествие. Ну какой же человеческой памятью можно вспомнить одесную Бога Отца седение Спасителя нашего? Какой человеческой памятью можно вспомнить второе пришествие, которого еще не было?

У Бога нет прошлого, настоящего и будущего. Бог вне времени и вне пространства. И силой Святого Духа, через Таинства, преодолевая время и пространство, преодолевая тяготение физического мира, таинственно мы становимся реальными соучастниками и жизни, и страданий, и креста, и Воскресения, и вознесения, и одесную Бога Отца седения и славного Его второго пришествия. Силой Святого Духа в Церкви, в общине веры, совершается Таинство спасения. В этой общине силой Святого Духа актуализируется все то, что совершил Христос; оно становится реальным, действенным для каждого человека вне зависимости от времени и места его жизни. Силой Святого Духа таинственно мы соприкасаемся в Таинстве Церкви, в Таинстве Святой Евхаристии с небесной, Божественной жизнью. Еще будучи здесь, на земле, мы прикасаемся Божественного Царства. Вот почему и Литургия начинается дивным возгласом: Благословенно Царство Отца и Сына и Святого Духа—потому что силой Святого Духа мы соприкасаемся этому Божественному Царству, которое благодатью, радостью, миром и любовью отображается в наших сердцах.

Вот почему такое особое состояние посещает нас во время Литургии. Даже тогда, когда мы выходим из храма, у нас иные чувствования, потому что мы приразились Божественному царству, мы прикоснулись к нему, мы стали на мгновение небожителями. И хотя, обремененные грехами, немощами и самой физической природой, мы не способны видеть то, к чему мы прикоснулись—сердцем чувствуем. И этим опытом живого и действенного Божественного Царства,—которое не придет когда-то, а уже есть, потому что нет времени там, где есть Божественное Царство,—опытом этого Царства мы обогащаемся и обретаем великую силу и способность помнить все, чему Господь научил нас.

И удивительно: некоторые люди, которые даже не имели возможности в силу своей безграмотности—а таких было множество—прочитать Слово Божие, хранили эту память силой Святого Духа о тайне спасения, принесенную нам во Христе.

Сегодня удивительные слова звучали в Евангельском чтении. Господь, обращаясь к ученикам, говорит: Я свет миру (Ин. 8:12). Действительно, Он—Свет миру. И, по Его словам, где есть свет, там нет тьмы. И через Таинства Церкви силой Святаго Духа мы, в том числе, способны воспринимать частицу этого света и нести ее в себе, несмотря на то что тьма пытается господствовать в этом мире. Тьма и грозные ветры пытаются потушить этот свет, и борьба, космическая борьба между добром и злом, вселенская борьба ни на минуту и ни на мгновение не останавливается. И в этой борьбе побеждает не тот, кто является самым сильным с человеческой точки зрения, не те, у кого власть, не те, у кого деньги, не те, у кого сила, могущая принудить других людей к исполнению их воли. Побеждает тот, с кем сила Божия, кто в сердце и разуме хранит Его свет. И не потому что тот, кто хранит свет, сильнее других, а потому что у того, кто хранит свет, через Церковь, через общину веры, в которой живет и действует Дух Святой, происходит великая тайна—соединение с Божественным Царством и обретение Божией силы. И этой силой, а не нашей человеческой силой, этой силой, а не нашими человеческими подвигами, сохраняем мы свет Божий в сердце и становимся способными жить в соответствии с тем, чему Господь научил Своих учеников, храня свет Божественный в своем сердце.

Именно в этом смысле Господь и сказал, что врата ада не одолеют Церковь (см. Мф. 16:18). Потому что невозможно изменить то, что совершил Христос. Дух Святой будет жить и действовать в Церкви до скончания века, до Страшного суда, который будет явлен нам не только в Таинстве, но и в реальности нашей загробной жизни. Дух Святой будет жить и действовать, и Царство Божие будет открываться каждому, кто принимает Святое Крещение во имя Отца и Сына и Святаго Духа, кто исповедует Бога Единого в Троице покланяемого, кто хранит веру и кто через Церковь и Божественное Таинство Святой Евхаристии соединяется с Господом в славе Его, будучи еще здесь, на грешной и обремененной человеческими страданиями и горем земле. И эта Церковь—Церковь Духа Святаго—не может быть побеждена диаволом и никакой другой силой, потому что Церковь Духа Святаго питается силой Божией, которая сильнее всякой человеческой и дьявольской силы.

Пребывать в Церкви означает пребывать в вере, в общении с Богом силой Святаго Духа, в творении Божией правды, в жизни по закону Божию—в той жизни, к которой Господь призвал всех нас. И этот призыв становится особенно сильным и его можно особым образом прочувствовать именно в этот святой Пятидесятый день

после Пасхи, когда мы торжественно прославляем Духа Святого, явленного во всей силе ученикам Господа, а через них—всем нам. Аминь.

“Праздник сошествия Святого Духа”. Произносишь эти привычные с детства, знакомые слова, и вдруг поражаешься им: словно услышал их в первый раз. Да, с детства знаю, что через десять дней после праздника Вознесения, и значит—через пятьдесят дней после Пасхи, искони праздновали и празднуют христиане сошествие Святого Духа, по церковному его названию—праздник Пятидесятницы, а по народному, бытовому—Троица, Троицын день. В этот день с незапамятных времен убирали и украшали церкви зеленью, ветками, а церковный пол устилали травой... В день же праздника, на торжественной вечерне, стояли люди с цветами в руках.

*Свято-Троицкая Сергиева Лавра*

7 июня 2009 г.

The Holy Spirit not only descended on the Apostles on Pentecost, but is present with us today through our lives in the Church.

*Most-holy Kirill, Patriarch of Moscow and all Russia*

## **HOLY PENTECOST**

**I**n Old Testament [times], on the 50th Day following the Jewish Pascha, the Old Testament Pentecost would be celebrated. It was pleasing to God that on the 50th Day after the Pascha of His Son, our Lord and Savior, the Holy Spirit should descend upon His disciples. This took place while the Disciples were gathered together in the upper room on Mt. Zion to remember they Risen Savior. As St. Luke relates (in Acts 2:1-11), there came a sound from Heaven [as of a rushing mighty wind], and the Holy Spirit, as “cloven tongues like as of fire” descended upon the Apostles, and they began to speak with other tongues—i.e. their words became comprehensible to everyone. Even greater than the Apostles’ acquiring great powers of persuasion to preach of the Word of God, was that they also acquired a power as foretold by the Savior on the eve of His Passion. He had said that He would send the Comforter from the Father, which is the Spirit of Truth, Who would teach them all things and bring to their remembrance everything he had said to them. (see John 14:26; 15:26).

Amazing words. Why did they need the Holy Spirit to remind them of what had taken place 50 days earlier? Human memory retains recent events perfectly. After all, the Disciples had accompanied the Savior—they were his disciples. They had all heard and remembered what the Lord told them. Why did they need the power of God to remind them

of what was well known? When Luke and Cleopas were on their way to Emmaus and there appeared to them the Lord—Whom they did not recognize after His Resurrection—they said to Him in amazement, “Art Thou only a stranger in Jerusalem, and hast not known the things which are come to pass?” (See Luke 24:18) They remembered everything, and were in no need of being reminded.

Remembrance in the Holy Spirit is an entirely different kind of recollection. It is not the kind accomplished by effort of memory, at the level of human consciousness. Remembrance through the power of the Holy Spirit is that remembrance which causes anyone upon whom the Holy Spirit descends to become a participant in everything that Christ wrought for our salvation. We call that remembrance by the power of the Holy Spirit a Mystery. Why a Mystery? Because the human intellect is incapable of containing all that happens through remembrance accomplished by the power of the Holy Spirit.

While breaking bread and blessing wine at the Mystical Supper on the eve of His Passion, the Lord said, “This do in remembrance of Me.” (Luke 22:19) Once again, not that remembrance, which by the power of memory turns us to the past, but that remembrance which is through the power of the Holy Spirit. The Grace of God, the Holy Spirit, makes us participants, numbers us among those present, at the Mystical Supper—and not only that, but participants in the entire life, preaching, Passion, death and Resurrection of the Lord. Even greater, as we affirm in the Eucharistic prayer before the consecration of the Holy Gifts, we remember the Cross, the Tomb, the Resurrection on the third day, the Ascension up to Heaven, the session at the right hand [of the Father], the Second and Glorious Coming. What kind of human memory can remember the Savior’s sitting at the right hand of the Father? What human memory can remember the Second Coming, which has not yet come to pass?

For God there is no past, no present, and no future. God is outside of time and outside of space. And by the power of the Holy Spirit, by the Mystery overcoming time and space, overcoming the gravity of the physical world, we mystically become actual participants in the life, and in the sufferings, and in the Cross, and in the Resurrection, and in the session at the right hand of God the Father, and in the Second Coming. By the power of the Holy Spirit in the Church, in the community of Faith, the Mystery of salvation is accomplished. By the power of the Holy Spirit, within this community, everything that Christ did takes effect; it becomes real, becomes effectual for everyone, regardless of the time or place in which he lives. By the power of the Holy Spirit, in the Mystery of the Church, in the Mystery of the Holy Eucharist, we mystically touch

the Heavenly, Divine life. While still here on earth, we are touching the Kingdom of God. This is why the Divine Liturgy begins with the marvelous exclamation: “Blessed is the Kingdom of the Father, and of the Son, and of the Holy Spirit”—for through the power of the Holy Spirit we touch that Kingdom of God, that Kingdom which through grace, through joy, through peace and love, is reflected in our hearts.

That is why during the Liturgy such a special state of being comes upon us. Even upon going out of the church, we are in possession of different senses, for have been struck by the Kingdom of God, we have touched it and, for a moment, have become Heaven-dwellers. Although, burdened as we are by our sins and weaknesses and by our very physical nature, we are incapable of seeing that which we have touched, we still feel it in our hearts. And with the experience of this living, functioning, Kingdom of God, One which is not someday to come, but already is—for where the Kingdom of God is, there is no time—with the experience of that Kingdom, we are enriched, and acquire great power and the capacity to bring to remembrance everything the Lord taught us.

Remarkably, there have been multitudes of people who, because they were illiterate, could not read the Word of God, [nonetheless] through the power of the Holy Spirit, remembered the Mystery of Salvation brought to us in Christ.

Today amazing words were spoken in the Gospel reading. Addressing his Disciples, the Lord says, “I am the Light of the world.” (John 8:12). Truly, He is the Light of the world, and according to His words, where there is light, there is no darkness. Through the Mystery of the Church, through the power of the Holy Spirit, we also are capable of accepting a particle of that Light and carrying It within ourselves, despite the fact that darkness is striving to rule in this world. Darkness and the threatening clouds are striving to extinguish that Light, and the battle, the cosmic battle between good and evil, the universal battle, does not pause for even a minute, for even an instant. The victors in that battle are not the ones who are most powerful from a human standpoint, not those who have authority, not those who have money, not those who have the power to force others to do their will. Victorious is he who has the power of God with him, he who keeps God’s light in his heart and mind. This is not because he who keeps that Light is stronger than others, but rather because, through the Church, through the community of Faith in which the Holy Spirit lives and acts, a great Mystery takes place: unification with the Kingdom of God and acquisition of the power of God. It is by that power, and not by our human efforts, that we preserve the light of God in our hearts and become capable of living in accordance with what

the Lord taught His Disciples, keeping the divine Light in the heart.

It was in that sense that the Lord said that the gates of hell would not prevail over the Church (see Mathew 16:18). It is impossible to change what Christ did. The Holy Spirit will live and act in the Church until the end of the age, until the parousia, until the Dread Judgment, and will be revealed to us not only in the Mystery, but in the reality of our life beyond the grave. The Holy Spirit will live and act, and the Kingdom of God will be revealed to everyone who accepts Holy Baptism in the name of the Father and the Son and the Holy Spirit, who confesses One God worshipped in Trinity, who maintains the Faith and who through the Mystery of the Holy Eucharist unites with the Lord in His glory while still here on the sinful earth, still burdened with human sufferings and woes. And that Church, the Church of the Holy Spirit, cannot be defeated by the devil or by any other power, for the Church of the Holy Spirit is nurtured by the power of God, which is more powerful than any human or demonic power.

To be in the Church means to be in faith, in fellowship with God by the power of the Holy Spirit, in the working of God's justice, in life according to God's Law—in that life to which the Lord called all of us. That call becomes particularly powerful, and can be felt in a special way on Holy Pentecost that follows [50 days] after Pascha, when we festively glorify the Holy Spirit, which was manifest in all its power to the Lord's Disciples, and through them, to all of us, Amen.

**The life to which  
the Lord calls  
us becomes  
particularly  
powerful on Holy  
Pentecost.**

“The Feast of the Descent of the Holy Spirit.” You pronounce these words, familiar since childhood, and suddenly are amazed by them: it is as if you are hearing them for the first time. Yes, since childhood, I have known that ten days after the Feast of the Ascension, that means, fifty days after Pascha, Christians have from time immemorial, been celebrating and continue to celebrate the Descent of the Holy Spirit, both by its Church name, the Feast of Pentecost, and in common usage, as it is known among the people—the Trinity, the Day of the Holy Trinity. On that day, since time immemorial, people have decorated churches with greenery, with branches, and have carpeted the church floor with grass. As they stood at Vespers on that Feast Day, people would hold flowers in their hands.

*Holy Trinity St. Sergius Lavra*

7 June 2009

**ALL SAINTS OF RUSSIA  
c/o AMVROSY PATTON  
512 CLARK ST  
GOLDEN CO 80403**



*Summer schedule  
starts in June.*

**Liturgy  
begins  
at 9:30**

**FIRST CLASS MAIL**